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M. ŁODZI 
Ogłoszenie: Wiersz (trzy szpalty na' 
stronie) Mk. 1.-Przed tekstem Mk.2.50 
za wiersz (dwie sżpalty na stronie). 

Drobne 20 fen. za wyraz. 

. Cena egzemplarza 1 Marka 

Łódź, wtorek, 2 grudnia 1919 r. Rok I. 

Dział Sprawozdawczy. 

z Obrad Magistratu. 

Uniwersytet ludowy w Łodzi. 

Akceptowano bez zmian wniosek 
N2 1 Komisji Kulturalno-Oświatowej, 
dotyczący uruchomienia w dniach 
najbliższych Uniwersytetu Ludowego 
w Łodzi, i przyjęto przedstawiony 
budżet tegoż w sumie mk- 7,440. -
z dz. V, poz. 1-

Wydawanie przez Magistrat 
zezwoleń na handel etc. 

Przyjęto przekazane Magistratowi 
przez Okręgowy Urząd Przemysłowy 
Ministerstwa Przemysłu i Handlu 
pismem z dnia 19 listopada 1919 r. 
N2 8499 prawo wydawania zezwoleń 
na wszelkiego rodzaju handle, cu-
,kiernie, piekarnie sklepy, pralnie i t. p. 
i polecono Oddziałowi Podatkowemu 
narazie kontYfluowaćzałatwianie po
wyższych spraw wig. dotychczaso N 

wlej techniki, stosowanej przez Urząd 
P~emy~owy. • 

W sprawie robotników z:iemnych. 
\}J związku z wyniówi'eniem, wo" 

bec śniegów imroz;ów, pracy robot
nikom na robotach ziemnych u~hwa
lono polecić Wydziałowi Plantacyj 
Miejskich i Wydziałowi Budownictwa 

ustalić liczbę potrzebnych na czas 
zimy robotników i zatrzymać tylko 
familijnych z największą ilością dzie
ci. 

W sprawie wypłaty zapomóg. ;1 

W zasadzie akceptowano wniosek 
Mg 5 Wydziału Dobroczynności Pub
licznej z dnia 18 listopada 1919 r., 
dotyczący wprowadzenia wypłaty za
pomóg w terminach miesięcznych~i 
zmniejszenia ilości dzielnic zapomo
gowych do dwóch: ostateczne za
łatwienie tej sprawy przekazano Wy" 

I 
działowi Dobroczynności Publicznej 

'w porozumieniu z Wydziałem Zdro
wotności Publicznej. 

Podwyżka dla robotników 
miejskich. 

Reasumując uchwały Magistratu 
Mg 2 z dnia 3. listopada 1919 roku i 
Ng 53 z dnia 7 listopada 1919 roku, 
ustalono, że 20 %-wa podwyżka 
dniówki dla robotników miejskich, 
pobierających do 15.- mk. włącznie 
dotyczy pracujących na robotach 
publicznych (Wydz. Budownictwa ,j 

Plantacyj Miejskich) od dnia 15 listo
pada 1919 r., pozostałych zaś robot
ników miejskich od dnia 1 listopa
da 1919 r., przyczem pracujący w 
Wydziale Zaprowiantowania Miasta i 
Komitecie Rozdziału Chleba i Mąki 
dłużej nad 1/2 roku, niezależnie od 
20° /o·wej podwyżki, otrzymują je" 
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szcze dodatkowo po mk, 2.-. t. j. 
razem mk.20.- dziennie. 

W sprawie żądań pracowników 
Izby odkażającej. 

W związku z przedłożonymi w 
dniu 20 listopada 1919 r. Magistra
towi żądaniami starszych odkażaczy 
miejskich, wyjaśniono że wszyscy 
pracownicy etatowi Miejskiej Izby 
Odkażającej o ile ostatnia ich pod
wyżka nie dorównywa przypadają'" 
cemu im na ogólnych zasadach dla 
pracowników miejskich dodatkowi 
drożyźnianemu, przyznanemu w dniu 
4 listopada 1919 r. przez Radę Miej~ 
ską, otrzymają powyższą róźnicę od 
dnia 1 listopada 1919 f., natomiast 
nie może być .mowy o nowej pod~ 
wyżce dla pracowników Miejskiej Iz
by Odkażającej, z racji wzmianko
wanej uchwały Rady Miejskiej z dnia 
4 listopada 1919 roku. 

Z Wydziału zaprowiantowania. 
F\kceptowano wyrażone w uchwa

le z dnia 14 listopada 1911 r. życze
nie Wydziału Zaprowiantowania Mia
s~aJ by dotychczasowy dyrektor Wy
działu, p. Józef W óIczyński, praco
wał nadal dla dobra Wydziału, jako 
dokooptowany honorowy członek 
Delegacji, z zachowaniem dotych
czasowych pełnomocnictw. 

Spis inwentarza ruchomego 
Magistratu. 

Uchwalono polecić Wydziałowi 
Gospodarczemu dokonać ogólnego 
spisu inwentarza ruchomego we 
wszystkich Wydziałach Magistratu i 
jednocześnie we wszystkich lokalach 
poumieszczać w każdym pokoju 
spis ruchomości, tam się znajdują
cych. 

Rozwózka węgla i drzewa. 
Zatwierdzono projekt umowy Wy

działu Zdrowotności Publicznej z 
przedsi~biorcą Izraelem Bermanem 
na rozwózk~ w~gla i drzewa do in
stytucyj Wydziału na przeciąg czasu 
do 1 kwietnia 1920 roku po cenie: 

mk. 250 za korzec do instytucyj w 

obrębie miasta, mk. 3. - za korzec 
do instytucyj w Radogoszczu, mk. 
3.- za korzec do instytucyj w Choj
nach, z tern, że w razie zerwania 
umowy przez którą kolwiek stronę, 
druga strona otrzyma odszK:odwanie 
w sumie mk. 5.000-

Kontrola wydawania węgla rad
nym j członkom Dełegcyj. 

Zatwierdzono wniosek Wydziału 
Zaprowiantowania Miasta z dnia 14 
listopada 1919 r., dotyczący wydania 
wszystkim radnym, członkom Dele
gacyj Wydziału, o dpowiednich legi
tymacyj w celu skontrolowania przez 
nich instytucyj, otrzymujących z te
goż Wydziału węgiel, 

Dar lVHasta Łodzi dla dzieci kre
sów i terenów plebiscytowych. 

Na skutek odezwy Nh 786 Pań
stwowego Komitetu Pomocy dla Dzieci 
w Warszawie z dnia 18. listopada 
1919 r., uchwalono wyasygnować z 
dz. I, tyta II, poz. 4 mk, 3,000.- na 
"Gwiazdkę" dla dzieci kresów i te
renów plebiscytowych. 

Wypożyczenie przez Miasto ma
szyn szewckich. 

Odraczając wykonanie uchwały 
Magistratu z dnia 20. paźd7iernika 
1919 r. M2 17, postanowiono, zgod
nie z wnioskiem t{g 4 Wydziału Dob
roczynności ?ublicznej z dnia 18. li
stopada "191 H r., maszyny szewckie 
z b. Fabryki Taniego Obuwia, wy
pożyczone przez miasto Związkowi 
Inwalidów Wojennych w Łodzi, po 
otrzymaniu od Związku stosownego 
zabezpieczenia, pozostawić mu "nadal 
do użytku na przeciąg jednego roku, 
t. j. do L stycznia 19i roku. 

W sprawie oświetlania szkół 
popołudniowych. 

W myśl wniosku N2 9 Wydziału 
Szkolnictwa z dnia 8 listopada 1919 
r., w celu przyspieszenia ziE\łatwienia 
spraw, związanych z oświetleniem 
szkół do nauki popołudniowej, po
wierzono ławniko wi, p. dr-owi Kop· 
cińskiemu, zwołanie jednorazowej 
konferencji, w skład której wejdą: 

, i 

i 
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z Wydziału Budownictwa - pp. inż. ~ 
StebeJski i inż. Berliner, z Wydziału 
Zaprowiantowania Miasta - p. ławnik 
Wajs, Gospodarczego .... inż. Bajer, 
Szkolnictwa· pp. inż. Koźmiński, dr. 
Kopciński i Papis. 

Subsydjum dla Tow. Doraźnej 
Pomocy. 

Uchwalono wypłacić w listopa
dzie 1919 r. Towarzystwu Doraźnej 
Pomocy Lekarskiej w Łodzi (Pogo..
towiu Ratunkowemu) sumę mk. 
10,000.- za grudzień, z dz. VII, tyto 
XIV, poz. 2, na poczet subsydjum 
rocznego, przekazując jednocześnie 
Wydziałowi Zdrowotności Publicznej 
sprawę żądań personelu Pogotowia 
do zaopiniowania. 

Podwyższenie opłaty za leczenie 
chorych. 

Zatwierdzono wniosek Ng 13 Wy
działu Zdrowotności Publicznej z dn. 
16. listopada 1919 r., w s?rawie pod
wyższenia o mk. 2.50 dziennie opła
ty zaleczenie chorych w szpitalach 
miejskich na wła~ny rachunek, i usta
lono opłatę: 

w kI. III: 
mk. 15.30 dziennie za leczenie cho
rych wewnętrznych, mk. 16.80 dzien
nie za leczenie chorych 'ocznych i 
chirugicznych, 

w kl. II: 
mk. 27.50 dziennie za leczenie cho
rych w pokoju 2-osobowym. mk. 
40.50 dziennie za leczenie chorych w 
pokoju l-osobowym, i na rewindy
kację kosztów leczenia po mk. 2.50. 

Za żywienie doglądających cho~ 
rych pielęgniarek prywatnych liczyć 
po mk. 1 7.50 dziennie. 

Uchwałę przesłać do zatwierdze
nia Radzie fv1iejskie.-

Z obrad Rady Miejskiej. 

Protokuł. 

47 (I sesji) posiedzenia Rady Miejskiej. 
Łódź, dnia 25 listopada 1919 roku. 

Komplet radnych: 74, komplet członków 

Magistratu: 11. Obecnych radnych: 50, obec
nyoh członków Magistratu: 10~ 

Posiedzenie otworzył' o godzini~ 7~ej w. 
Zastępca Przewodniczącego Rady Miejskiej, r. 
Koziołkiewiczówna, w obecności ąuorLimRady 
Miejskiej (60 członków), zrlprt..lsiwszy do stołu pre

zydjalnego rr.: W. Dolęckiego i A. Uttę oraz 
sekretarza Prezydjum p. Rundo do prowadze

nia protukułu, 

Przyjęto do "1Jiadomosd: 
r. Za'łJ'iadomienia radnych: Biokowskiej, 

Danielewicza, Fichny, Kałuźyńskiego, K'e.nigs
berga, Kerna, Kiermasa, Kotkowskiego, Luboń· 
sldego, Marciniaka, NONosielskiego, Otto, Po
laka, Rozenblatta, Sadoczyńskiego, Szendelowej, 
SznćIla, Waszkiewicza, Węgierskiego i Zylber
bogena, usprawiedliwiających swą nieobecność 

na posiedzeniu Rady w dniu dzisiejszym. 
"Uprzejmie proszę Prezydjum Rady 'Miej

skiej przeczytać na dzisiejszym (25 list.) posie
dzeniu przed rozpoczęciem rozpatrywania po

rządku dziennego moj:ij, odpowiedź na oświad
czenie pp. d-rów Goldmana, Sterlinga i To

maszewskiego. 
Po pierwsze protestuję jaknajmocniej prze

ciwko wprowadzeniu przez wspomnianych pp. 
lekarzy na szerGką arenę Rady Miejskiej, ,zaję
tej nadzwyczaj ważnymi kwestJami, tyczącymi 

się najźywotniejszych kVlestji szerokich maS ~ 
drobnych kwestji w sferze nieporozumień le
karskich, które powinny być załatwiane w 
gronie lekarzy wogóJe lub na Komisji lekarskiej 

Wydziału Zdrow. 
Po drugie protestują przeciwko używaniu 

przez tychże lekarzy na piśmie w oświadcze

niu zredagowanym wspólnymi sibmi słów nie
dopuszalnych jak falsz tem bardziej że Sza
nowna Rada Miejska z interpelacji o szpital

nictwie łódzkim mogła się prz~ko~ać gdzie 
znajduje się fałsz. 

Rzeczywiście mówiłem, że trudno dostać 

na posadę reklamowanych It'karzyi ja c.hcia
łem wziąć lekarza solidnego uczciwego p. Be
ma, który nie dostał błogosławieilstwa panów 
d-rów Goldmana j Sterlinga, który jednocześ

nie prosił pana Prezydenta Riewskiego,. ażeby 
pewnego młodego lekarza R, przyznać za 
nader ważnego dla Zdrowotności i dla Magi
stratu i zażądać zwr0tu z wojska, aczkolwiek 
ten lekarz nie jest znany w nauce. 

Potwierdzam, że nieraz mówiłem o koop
tacH pp. d-rów T. i innych, lecz otrzymywa· 

lem odmowną odpowiedź i nie chcąc wyrzą

dzać im nieprzyjemności nie wprowadzałem tej 
kwestji na porządek dzienny, ponieważ: rezu! 
tat byłby odmowny. 
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Na posadę inspektora szpitali proponowa
ł_m d-ra Goldbluma, przeciwko któremu wypo
wiedział się dr. Goldman z punktu narodowe

go i kandydatura upadła. 
Ja sądzę. źe p-wie d-ny Sterling, Gold

man i Tomaszewski wnosząc swoje oświadcze
nie mieli na wzgledzie raczej inne sprawy. lecz 
nie mające nic w~p6lnegoz troską o uzdro
wienie usterek w Wydziale Zdr., w którym 
panowali (oprocz dera Goldmana) od paru lat 
lecz nie podnieśli głosu przeciwko tym nadu
tyciom, które ja sam przy pomocy pan. Rad
ych i pracowników szpitalonych odkryłem." 

3. Zaproszenie sekcji oświatowej przy 
Związku Zawodowym Urzędników Miejskich na 
odczyt int. Goldberga w sprawie zabudowy m. 
Łodzi i kwe~tji mieszkaniowej, odbyć się mają
cy dnia 27 b. m. 

4. a) Odezwę inspektora s:.iI.kolnego okrę

gu Łodzi (miasta) w sprawie powołania do Ra
dy Szkolnej Okręgu m. Łodzi zastępcy na 
miejsce p. radnego d-ra Braude (zgodnie z § 
45 przepisów tymczasowl;ch o szkołach ele
meatarnych w Królestwie PolRkim). 

b) oświadczenie r . .Braude w tejże sprawie, 
że, pełen świadomości następstw, na posiedze
nia Rady Szkolnej w ostatnich czasach nie 
przychodził i nieobecności swej nie usprawie
dliwiał, gdyż przekonał się ostatecznie. że pra
ca jego w Radzie Szkolnej ni6. jest owocną 

dla odłamu społeczeństwa, który reprezentuje. 
5. Podanie nauczycieli nieetatowych w 

sprawie: 
a) . poawyższenia pensji do mk. 350. - na 

~od:tin~ rocznie i 
h) przyznania t. zw. 13':'ej pensji. 

Gchwolono: 

o) Poza porządkiem dziennym, 
za uznaniem nagłośQi: 

I. 'W sprawie kopna samoQho
d6w ~i\zfirowyQh. 

a) uznać kupno samochodów za 
wskazane. 

Rada· Miejska, przychylając się do 
wniosku' Magistratu N2 '07 z dnia 21 
listopada 1919r. postanawia: 

1. Nabyć od firmy "Motor" w 
. miejscu 5 . samochodów 4 .. totonno

wych ci~żarowych łańcuchowych 
po 45 P. . S .. każdy oraz 6 sztadocze .. 
pek do nich na warunkach podanych 
przez Magistrat. 

2. Wnieść na ten· cel do budże
tu Zarządu .Miejskiego na rok admi
nistracy jny 19/20 w dz. VIII, tyto IV 
(n'owy): poz. 1 - mk. 550.000.- na 
kupno· samochodów, poz. 2 - mk. 
105.000.- na pensje szoferów, utrzy
manie garażu, smary i t. p. 

3. Podnieść w związku z po
wyższym w dz. VIII, we wpływach 
tyto I, poz. 7 o mk. 150.000 ........ , t. j. 
do mk. 275.000. -, dodając w treś
ci "i za korzystanie z samochodów 
ciężarowych" . 

4. Wezwać Magistrat do wyko
nania tej uchwały. 

Uch'Nałę powzięto jednomyślnie. 
b) VI spraw('I(~h objętych ·po .... 

rządkiem dziennym: 
Odnośnie sprawozdania l"lagi

strata w przedmiocie położenia 
miasta pod względem aproWiZt1cyj
nym i opatowym (na skutek od
nośnego wniosku r. Łichtensztajna 
i tow.) 
W obradach brali udział ze stro

ny Magistratu: prezydent Rżewski -, 
. ławnicy Kaffanke i Waj ss oraz dy-' 
I rektor Komitetu rozdziału chleba i 
mąki. p. Lubieński, a z ramienia Ra
dy Miejskiej .:...... pp. rr. Lichtensztajn, 
Rapaiski i Jaranowski. 

R. Rapaiski za niewłaściwe wyra
żenie się o polityce Rządu zostaje 
przez Przewodniczącego przywołany 
do porządku. . 

Uchwały żadnej nie powzięto. 
Z powodu spóźnionej pory Prze

wodniczący o godzinie 9 min. 30 
zamyka posiedzenie, odraczając roz
patrzenie spraw, objętych porząd .. 
kiem dziennym, do posiedzenia w 
dniu jutrzejszym. 

Przewodniczący: 
(-) R. Koziołkiewiczówna. 

Prowadzący protokuł: (-) P. Rundo. 

Protok.uł. 
48 (I sesji) posiedzenia Rady Miejskiej. 

Ł6di, dnia 26 listopa~a 1919 r. 
Komplet radnych: 74 Komplet członków 

Magistratu: 11 obecnych radnych: 45 obec
nych członków Magistratu: 11. 

Posiedzenie otworzył o godzinie 7 min. 05 
wiecż. zastępca przewodniczącego Rady Miej

skiej, .r. A. ~o;.tiołkiewicz6wna w obecności 
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quorum Rady (56 członków), zaprosiwszy do stołu 
prezydjalnego rr. sekretarzy W. Adamskiego i 
W. Doleckiego 0raz sekretarza Prez)"djum p. 
P. Rundo do prowadzenia protokułu. 

Przyj\to do wiadomości: 
1. Zawiadomienia radnych: 8abiackiego. 

Bińkowskiej, Dr. Sraude, Fichny, Gerhadta, 
Gro~sa, ]arbluma, Kałuźyńskiego, Kenigsberga, 
Kerna, Kiermasa, Kropfa, NO'1łosielskiego, 

Praszkiera, Remisze wskiego, Rosenblata, Sad 0-

czyńskiego, Surmańskiego, Szendelowej, Wajssa, 
Waszkiewicza, Węgierskiego, Zakrzewskiego i 
Zilberbogena, usprawiedliwiających swą nieo· 
becność na posiedzeniu dzisiejszem. 

UchwtLlono: 
a) w sprawach objętych po

rządkiem dziennym: 
I. W sprawie spren.t>ozdania 

.M.agistrata w przedmioeie: potoże ... 
nia miasta pod względem aprowi
zaeyjnym i opałowym (na skutek 
odn?śnego wniosku ł". Liehtensztaj
na 1 tow).: 
Rada Miejska, po wysłuchaniu 

sprawozdania Magistratu o sytuacji 
aprowizacyjnej naszego miasta, stwier
·dza, że dzisiejsza katastrofa apro
wizacyjna, dotykająca najuboższe 
warstwy ludności miast, wynikła z 
egoistyeznej polityki chłopskiej więk
szości sejmowej, mającej tylko jak
największe zyski swej warstwy na 
widoku. 

. ~hwiejna polityka aprowizacyjna 
MInlsterstwa Rprowizacji, nadużycia i 
niedołęstwo licznych urzędników ko
lejowych j administracyjnych prowa
dzi kraj nasz w przepaść anarchji. 

Rada Miejska w obliczu głodu 
ludności miasta stwierdza, że tylko 
całkowity sekwestr produktów pierw
szej potrzeby uchroni kraj nasz od 
katastrofy. . 

b) poza porządkiem dziennym, 
za uznaniem nagłości. 

I. VI sprawie zbadania ew. de
lieyta w budżecie Tow. Kolei Elek
trycznej Łódzkiej, spowodowane
go żądaniami pracownikó\.\? tram-

. wajowyeh: 
Rada Miejska poleca Komisji do 

spraw przedsiębiorstw koncesjono
wanych przez miasto zbadanie ew. 

deficytu z budżecie Tow. Kolei Elek" 
trycznej Łódzkiej na rok 1919, spo
wodowanego żądaniami pracowników 
tramwajowych oraz przedstawienie 
Radzie Miejskiej sposobu pokrycia 
tego deficytu w terminie jaknajkrót
szym. 

Zgodnie z życzeniem większóści 
członków rady Miejskiej, przewodni
czący o godz. 9 min. 10 wiecz. za
myka posiedzenie, odraczając rozwa
żenie reszty spraw do posiedzenia w 
tygodniu przyszłym. 

Przewodniczący: 
. (-) I1.. Koziołkiewiczówna 

Prowadzący protokuł; (-) P. Rundo. 

Sprawozdanie Kwartalne z dzia
łalności urzędu stanu cywilnego 
za czas od 1 lipca do 30 wrześ-

nia 1919 r. 

Działalnosć. 
W okresie sprawozdawczym za

sa?niczy~h. zmian w dotychczasowe] 
dZlałalnosct Urzędu nie zaszło· 

Złoźono władzom centralnym me
morjały w sprawie rejestracji dzieci 
bezwyznaniowych, jak również mał~ 
żeństw, zawartych w b. zaborze aus
trjackim, oraz w sprawie podwyt· 
szonej taryfy opłat za sporządzanie 
aktów stanu cywilnego. 

Ilość sporządzonych w okresie 
sprawozdawczym wyciągów z archi
wum, aktów znania, zapowiedzi ślub
nych i t. d. przedstawia się, jak na
stępuje: 

II O') 
~.~ 4J 

11) Sprostow.a-
rtr 

r::: no akt6w na .- .o 
Miesiąc '0 .. c: ;;:: ::1 zasadzie wy--X:ra o .-

~ tt::c: Q. "<12 
roków sądo-

~ 
~ .-N !SI ~ wych. 

lipi8u 1544 50 '134 2 

- ----
Sierpień 1150.2 94 90 -

---
II 

Wrzesień 150.1 40 142 2 

--
II Ogółem 4547 184 366 4 
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Statystyka. 
Regularnie sporządzano dla Miej

skiego Urzędu Statystycznego tygow 
dniowe wykazy, ilustrujące ruch lud-

ności żydowskiej oraz gmin adwen
tystskiej. baptystkiej i dysydentów. 

Ruch ten w okresie sprawozdaw
czym przedstawia się, jak następuje: 

II. _____ ~_L-I_P_I """.:E_C--:-_.II __ ":",,S_I_E_R_P--;-I_E---:Ń:--_ u._-:W:--R_Z_· _E_S--";""-ł_E--:-Ń_11 
f.l rodz. urodz. urodz . 

..ci == ~ ~ == ~..ci =-== ~ II 

..2 Płeć śmo 8 P-U) Płeć śmo 9 ::-CI)::J Płeć śmo ~ 
~ l-o _ ~ 

~T. -;:-rT ~ -;:-rT 
I------,~·~------~--~~~~--~--~~--

-~·--~--~~~--~--

Rdw. - - - - - - - - - -, - - - - -

Bapt, 

Dys. 

3 2 -2-3225 - 4 1 2 5 -

Żydzi 125 274 275 228 1 94 329 352 215 l 88 256 350 199 -

==-======:=====================================================~ 
Uwaga. Na 1836 zapisów urodzeń 

w okresie sprawozdawczym jest 90 
dzieci, Il<zameldowanych w terminie. 
przewidzianym przez § 95 Kod. Cyw, 
Reszta zaŚ .stanowi zapisy osób, któ
re przekroczyły o kilkanaście lat WyN 
nlagany przez prawo termin, opie
wający, że "każde dziecię w ośmiu 

dniach ed przyjścia na świat okaza
nem być powinno właściwemu ducho
wnemu parafji albo osobie do spisy
waniu aktów stanu cywilnego upo~ 

ważnionej w celu sporządzenia aktu 
urodzenia" . 
Opłaty. 

Kasa w każdym z miesiąców spra-
wozdawczych wykazuje wpływów. 

w lipcu M~ 2800.07 

" sierpniu " 6198.70 

" wrześniu " 6357.8~ 

-Oddział ad r~sowy. 

Sprawozdanie kwartalne za czas 
od 1 lipca do. 30 września 1919 r. 

Biuro Ksiąg Stałej Ludności za
łatwiło: 
,- 1230 metryk, 868 kwestjonarjuszy 
'o przynależności do m. Łodzi, 319 
,kwestjonarjuszy sądowych i wydało: 

68 świadectw przynależności gmin
nej, 54 św.', niekaralności, 47 św: sta
nu cywjlnego,44 odpisy z metryk 
40 wycIągów z ks. st.ludn. 

Marek opłaty kancelaryjnej ska
sowano za Mk. 292. -

Biuro Adresowe zajęte było uzu
pełnianiem swych kart adresowych i 

wydawaniem adresów osobom pry
watnym. 

Z \.vydziału Zdrowotności 

Publicznej. 

Tabela wolnych i zajętych miejsc 
w szpitału flnny-Marji. 

I z·jęto I o.:i I zapa-/ Raz::.l Data 
s::l 
o 

m'eJsca. ;.~ sowe. miejsc. 

3.XI 152 11 - lu;.? 

4. " 158 5 -_ .. ~ 1 G3 

5. " 166 l - 167 

6. " 166 3 - 169 

7. " 169 - - 16H 

8.,,, 169 - -- 169 

9. " 169 - - lOn 

10. " 149 17 - 166 

11. " 150 16 --' 166 

12. " 149 15 - 164 

13. " 154 12 - liU 14. " 170 12 - 182 

-
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Szpital F\nny Marji obliczany jest 
na ] 50 łóżek. Z powyższej tabeli 
wynika jednak, że oprócz stałych 
łóżek, szpital posiada t. z. zapasowe, 
których 'liczba waha się od 16 do 19. 
Tymczasem z raportu z dnia 14.XI 
t b. dowiadujemy się że łóżek wol .... 
nych jest 12, pomimo, że zajętych 
jest 170, czyli że w danej chwili 
szpital Rnny Marji rozporządza 182 
łóżkami. Maksymalna ilość łóżek wy
nosiła z zapasowe mi łącznie 163-169, 
są to oczywiście anomalje prywat
nych szpitali, które nie mają ustalo
nych etatów łóżek, co ujemnie 
wpływa na orjentację Wydziału Zdro
wotności Publicznej, przy wydawaniu 
kwalifikacji, i stwarza grunt do róż
nych interpelacji. 

Przewodniczący Wydziału; 
. (-) Dr. K. 

-====== 
Sprawy finansowe. 

Budżety miejskie. 
w kwietniu r. b. ukazał się w 

"Robotniku" pod powyższym tytu
łem szereg artykułów pióra p. Celi
mara poświęconych tej tak żywotnej 
sprawie. 

Autor, jak można sądzić z jego 
artykułów zna doskonale gospodarkę 
miejską zarówno teoretycznie jak 
i praktyc{nie. To, tę!żz jednej stro
ny krytyka jego, . z drugiej jędrne 
poglądy na istotę samorządu miej
skiego oraz budżetu posiadają dużf! 
znaczenie dla wychowania działaczy 
samorządowych. 

P. Celimarsłusznie akcentuje w 
początku. swej pracy, że ułożenie bu
dżetu zalicza się w dziedzinie gospo
darstwa gminnego do najważni ej
szych spraw, gdyż jest ono podsta
wą jego strony finansowej, jego 
zdolności do życia. 

Budżet i jego ułożenie jest spra
wą indywidualną i wszelkie zastoso
wywanie się do pewnego stereoty
powego wzoru odbija się bardzo 
ujemnie na całości funkcji samorzą
dowych. W róźnych miejscowościach 
są różne potrzeby, a często ldentycz-

ne potrzeby należy zaspokajać w 
zupełnie różny sposób. 

Stąd wynika, że zestawienie bud
żetu jest czynnością związaną bez
względnie z życiem i głównie przez 
analizę warunków życiowych ~można 
dojść do słusznego rozwiązania spra
wy budżetowej. 

Budżet publiczny w przeciwień
stwie do budżetu prywatnego opiera 
swoje wpływy na wydatkach, a nie 
na odwrót. I charakter wydatku de
cyduje, "a raczej decydować powinien 
o jakości jego pokrycia. 

Charakter więc i cel wydatku na
leż y dokładnie zanalizować, aby móc' 
następnie dostosować doń odpo
wiednie i słuszne pokrycie. To po
krycie powinno być po pierwsze 

I uczynione przez te grupy osób które 
z danego wydatku największą otrzy
mują korzyść. 

Jest to zasada wzajemnoscl 
'świadczeń. Jednakże są wypadki, 
że zasada ta nie może być pod ża
dnym warunkiem zastosowana np. 
w wydatkach na szpitalnictwo. Z wy
datku tego korzystają ludzie I;>iedni, 
którzy nie mogą wydatków tych po
kryć. \Vówczas'występujezasada "so
lidarn.ości społecznej", tak obsze
rnie rozwinięta przez socjologa fran
cuskiego Leona Bourgeois. 'Teorja 
ta zastosowana do budżetu przedsta
wia .się w· zasadzie t. zw. zdolnoś
ci płatniczej, czyli płaci ten co ma. 

Te dwie zasady są istotnym klu
czem do ułożenia budżetu, a raczej 
jego strony dochodowej. Każda z 

l pozycji rozchodowych powinna po 
zanalizowaniu podpaść pod jedną z 
tych zasad i w odpowiedni sposób 
pokryta. Należy się jednak wystrze
gać k0mbinowania tych zasad, gdyż 
wskutek tego zatracają się Hnje wy
tyczne, a uzasadnienie dochodów 
budżetowych-problematyczne. 

Przy zastosowaniu powyższych 
zasad należy rozgraniczyć również czy 
dany 'wydatek czyniony jest w inte
resie gminy czy też państwa. Roz ... 
graniczenie to jest bardzo trudne 
gdyż interesy te w. poszczególnych 
wypadkach zupełnie się schodzą. 
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Powszechnie przyjęta dla orjentacji 
jest formuła, zaproponowana przez 
angielską komisję do spraw opo'" 
datkowania lokalnego: 

"Czysto lokalnym nazwiemy da
ny wydatek, gdy można bezpośred
nio wykazać, że główną korzyść 
czerpią z niego osoby zainteresowa
ne w danej miejscowości. Nato
miast powszechność i jednoli
tość zarządzenia, są dowodem, 
że mamy do czynienia z wy
datkiem o znaczeniu ogólno .. 
narodowym. 

Rozgraniczenie tych zadań ma 
bardzo' ważne zńaczenie, gdyż ape
lowanie do państwa o pokrycie wy
datków oznaczeniu ogólno-narodo
wym ma swoje słuszne uzasadnienie, 
zaś w razie pokrywania wydatków 
tych przez gminę, słuszne będzie 
zastosowanie państwowych sposo'" 
bów opodatkowania. 

(d. c. n.) 

Sprawa dodatku do podatku pa
tentowego. 

MInisterstwo spraw wewnętrznych 
zawiadomiło magistrat, iż wstrzymu
j e uchwałę Rady miejskiej" w spra
wie 40 proc. dodatku miejskiego do 
państwowego podatku patentowego, 
aŻ do porozumienia z ministerstwem 
skarbu. I 

Sprawy aprowizacyjne. 

Debaty aprowizacyjne 'w Radzie 
Miejskiej. 

Na' interpelacj ę radno Lichtenstei
na i tow. odpowiadali w imieniu 

.' magistratu. panowie: Łubieński, Kaf
,fal1ke i Wajs. 

Dyrektor komitetu rózdziału 
chleba i mąki stwierdził krótko, iż 
sytuacją przedstawia się katastrofal
nie, zaległości wynoszą 25 tysięcy 
podWÓjnych centnarów mąki,' przed
stawicieleŁodzi otrzymują w mini
sterstwie aprowizacji zapewnienia po
prawy istniejącego stanu rzeczy, l~cz 
zapewnień tych Warszawa nigdy nie 

dotrzymuje. Przyczyną zła jest nie
udolność organów aprowizacyjnych 
rządu, którym Łódź ostatnio pół 
wagonu mąki musiała pożyczyć na . 
aprowizację państwowych instytucjL.. 
Ma nadejść do Gdańska transport 
mąki amerykańskiej, którą otrzyma 
Warszawa i Łódź w pierwszym rzę
dzie. Jeśli wierzyć zapewnieniom, 
ujrzymy tę mąkę za 2 do 3 tygodni .•. 

Ławnik Kaffanke ubolewał, iż mu
simy cierpieć głód po ustąpieniu oku
panta, gdy zdawałoby się, że po ob
fitych żniwach powinno być chleba 
dosyć, ponieważ okupant już nie 
wywozi tysięcy wagonów żywności~ 
a nawet otrzymujemy 42 tys. wago
nów nadmiaru zboża z Poznańskie
go. Deficytu mąki Łódź ma 260 
wagonów, bo zamiast 10 wagonów 
dziennie, nadch~dzi zaledwie do 3 ... 

Niedomagania aprowizacyjne prze
szły w stan chroniczny, ludność zgłod
niała wyczekuje od godz. 4-ej rano 
w ogonkach i otrzymuje odpowiedź 
iż dziś chleba nie, będzie ... 11. chleba 
poza kartkowego jesr d o s t a t e k. 
naweh nadmiar, kontyngent jest ironją 
powia y nie dostarczają ani zboża, 
ani podwód dla przewozu. 

ft'\ag azyny łódzkie od 4-ch dni, 
stoją zupełnie puste. ,Warszawa so
lennie przyrzekła delegatom Łodzi 
nadestanie zapasu na 2 tygodnie, a 
nawet na miesiąc, a tymczasem do
tychczas zaległości nie wyrównano. 
Nie postarano się też, aby przewieżść 
do b. Kongresówki nadmiar" zboża 
z Poznania, nie wyzyskano tych na
turalnych rezerw, więc czyż można 
te zapewnienia przyjmować na serjo? 
(RadnyChwalbiński ze zjednocz. na
rod. z miejsca zaznacza, iż dotych
czas zboże nie było wymłócone). 
Ławnik Kaffanke odpowiada, iż rów
nież Z przyczyny niedołęstwa rządu. 
poniewąż przy młocce opalano lo
komobile słomą, gdy wały węgla w 
Sosnowcu leżą nieprzewiezione. 

Mówca cytuje szereg korespon
dencji, jakie magistrat prowadził w 
sprawie braków aprowizacyjnych, 
przycze.m zaznacza, iż rząd nie u
dzielił magistratowi zezwolenia na 
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sprowadzenie 4 wagonów słoniny 
zagranicznej, centrala dewiz nie po
zwoliła magistratowi na sprowadze
nie "śledzi holenderskich z f\.mster
damu, twierdząc, iż jest to zbytek ..• 
Magistrat wobec tego śledzie dla 
ludności musi kupować z trzeciej 
ręki, od tych importerów którzy 
mają możność nabywania dewiz 
poza centralą, na czarnej giełdzie ... 
Magistrat posiada ziemniaki ną; sta
cjach kolejowych w Sieradzu, Sędzi
cach i Zduńskiej Wołi, lecz agentom 
magistrackim nie pod~tawiono wa
gonów. Na interpelację u inspekto
ra II-go okręgu kolejowego otrzy
mano odpowiedź, iź wagonów nie 
podstawiono z powodu ograniczeń 
przewozowych dla wolnego handlu, 
eo ipso-magistrat łódzki pod wzglę
dem przewozu żywności traktowany 
jest na równo z paskarzami prywat ... 
nymi. Przy trudnościach z dostawą 
drzewa, które masami możnaby 
sprowadzać z kresów wschodnich, 
magistrat na reklamacje otrzymuje 
odpowiedź, iż rząd w sprawie drze
wa nie ingeruje. 

Wszelka współpraca rządu z insty
tucjami komunalnemi jest wykluczo
na, natomiast miasto napotyka na 
każdym kroku przeciwdziałanie i pod 
tym względem niema nadziei na 
polepszenie. Jedynie całkowity se
kwestr mógłby zaradzić złemu. 

Dalej przy obfitości soli w kopal
niach magistrat nie otrzymuje po
zwoleń na przywóz, obecnie sygna
lizują wysłanie 15 wagonów, gdy 
Łódź potrzebuje od 35 do 40 wago
nów soli miesięcznie. 

Taki sam brak planu cechuje go
spodarkę nafcianą. Magistrat wy ... 
dał części ludności naft<; po 3 funty 
na rodzinę, a potem naglę przysłano 
nakaz oszczędzania nafty i reszta 
ludności, co nie zdąźyła nafty wy
kupić, nafty już wcale nie otrzymała! 

Cukier Łódź otrzymuje kapaniną, 
nadesłano dopiero 7 wagonów, resz
ta oczekuje w Zbiersku na kolejce 
dyspozycji i wagonów. 

Przysłano magistratowi zawiado
mienie, by wpłacił 240 tys., inaczej 

cukier nie będzie wysłany, potem 
druga depesza anulowała pierwszą, 
trzecia natomiast iąda wysłania 158 
tys. Na zapytanie, skierowane do 
Warszawy, okazało się, iż Zbiersk 
nię miał prawa wysyłania tych żą
dań, a tymczasem dostawę cukru 
w~trzyman07 

Tak samo magistrat Łodzi nie 

I 
otrzymał zezwolenia na wyrąb fasu 
w okolicach Łodzi w ilości przy
działu 5 letniego, oraz nie dotrzyma
noprzyrzeczenia nadsyłania drzewa 
z kresów wschodnich. 

Co do węgla, gdy we wrześniu 
przyszło go 600 wagonów, to w 
październiku zaledwie 300, a w So
snowcu leży nadmiar węgla, oczeku
jącego ekspedycji., Jednakże uzy
skano tyle, iż co do aprowizacji 
opałowej, Łódź przeniesiono z kla
sy 7 do 4, a obecnie do pierwszej. 

Radny Lichtenstein zapytuje, czy 
prawdą jest, iż magistrat zamierza 
podwyższyć ceny niektórych artyku
łów, co magistrat posiada na skła
dach i dlaczego nie sprowadza ta
kich artykułów, jak kaszę i groch 
i t. p. 

Referent wyjaśnia, iż remanenty 
w składach miejskich wynoszą 3 
miljony 7 kroć tys. marele 

Kaszy nie można dostać, ponie
waż jest ona artykułem, objętym se
kwestrem, zaś ceny grochu są nad
miernie wysokie, co jest wynikiem 
wolneg.d handlu: Co do zapałek, to 
magistrat sprzedaje takowe po 800 
mk. za skrzynię, gdy nowe tran
sporty płaci już po 1100 mk., tak iż 
podwyższenie ceny jest zjawjskie:n 
naturalnem. Biura zakupu ziemnia
ków, wobec konkurencji paskarzy i 
nadmiernych wydatków, zostały ska
sowane. 

Referat ł. Kaffankego uzupełniał 
ławnik Wajs, mówiąc o trudnościach 
przy sprowadzeniu ziemniakówt 

oraz zaprowiantowaniu dodatkowem 
dla ciężko pracujących. Dotychczas 
zarejestrowano korzystających z do
datkowych deputatów mąki, cukru, 
tłuszczów, a więc robotników, urzęd .. 
ników i t. p. 22,494 osoby. 
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Poznańczycy nie chcą sprzeda
wać kasz i innych arty!-::ułów, stosu
jąc polity k~ oszczędnościową, więc 
musimy sami sobie wystarczyć. W 
remanentach magistrat posiada sól, 
kawę żołędziową, suszoną włoszczyz
nę, drzewo ... 

Po wysłuchaniu relacji magistratu 
otwarto dyskusję nad nią, w której 
radny Lichtenstein poddał krytyce 
politykę rządu zaznaczając, iż głód 
w Łodzi jest wynikiem zwycięstw 
armji na wschodzie zajęcia Kamień
ca Podolskiego i innych miejsco
wości kresowych. Głód ma zwią
zek z armją, i sytuacja póty się nie 
zmieni, dopóki klasy posiadające 
będą u władzy. Radny Lichtenstein 
złożył też odpowiedni wniosek, 

Radny RapaIski zgłosił drugi wnio
sek. zaznaczając w swem przemó
wieniu, iż chaos w Polsce istnieje 
jedynie dzięki rządom, które żąda
nie podwyżki płacy traktują jako 
pasek, a tymczasem Polska może 
się pogrzebać w chaosie anarchji. 
Ci, co rządzą, doprowadzają klasę 
robotniczą do ostateczności; taka po
lityka jest zdradą kraju. Chłop w 
sejmie wyzbył się wszelkich uczuć 
ludzkości i w sejmie uprawiana jest 
otwarta walka pomiędzy miastem i 
wsią. a 

W wolnym handlu mamy karto
fle, skórę, mleko, drzewo, a policja 
wypuszcza paskarzy, którzy żądają 
paskarskie ceny za żywność. Mamy 
nazwiska urzędników policji;~,~ którzy 
protegują paskarzy. Lecz cóż mówić 
o tych wykonawcach, gdy np. dy
rektor państwowego urzędu zakupu 
art. pierwszej potrzeby przyłapany 
został na gorącym uczynku groma
dzenia dziesiątków worów.mąki, otrąb 
i t. p. na pasek. 

Prez. Rżewski zaznacza m. in. że 
podstawą zła są starostowie, którzy 
są w stosunkach z ziemiaństwem 
j nie wypełniają poleceń min. apro
wizacji. Zawieszanie winnych sta
-rostów jest zbyt małą karą. 

Ławnik Kaffemke zaznaczył, iż 
aprowizacja miasta wymaga więk
szych funduszów, kt6rych miasto nie 
posiada. 

======================= 
Prezydent Rżewski oświadczył, iż 

zrzeczenie się przez miasto obowrąz: 
ków aprowizacyjnych, czego doma
gają się interpelanci, mogłoby spro. 
wadzić anarchję i postawić władze 
miejskie w stan oskarżenia. Jara
nowski wyraża powątpiewanie czy 
rzeczywiście mogłoby być karygod
nem zrzeczenie się miasta z obo-

I 

wiązków, którym podołać nie może, 
na rzecz państwa. --

Na środowe m posiedzeniu Rady 
Miejskiej przewodniczyła również 
p. Koziołkiewiczówna. Przedewszy
stkiem przystąpiono do przegłoso
wywania wniosków, zgłoszonych 
przy debacie aprówizacyjnej dnia 
poprzedniego. Zabierali głos w tej 
sprawie jeszcze dr. Koziołkiewicz, 
radny Chwalbiński i radna Zyngie
rowa. 

W rezultacie wniosek "Bundu" 
przepadł, przeszedł natomiast 46 gło
sami wniosek frakcji P. P. S. 

Wniosek ten brzmi: 
"Rada miejska po wysłuchaniu 

sprawozdania magistratu o sytuacji 
aprowizacyjnej naszego miasta stwier
dza, że dzisiejsza katastrofa aprowi
zacyjna dotyka naj uboższe warstwy 
ludności i wynika z egoistycznej po
lityki chłopskiej większości sejmo
wej, mającej tylko jak największe 
zyski swej warstwy na widoku. 
Chwiejna polityka aprowizacyjna 
min. aprowizacji, nadużycia i niedo
łęstwo licznych urzędników kolejo
wych i administracyjnych prowadzą 
kraj nasz w przepaść anarchji. Rada 
miejska w obliczu głodnej ludności 
miasta stwierdza, że tylko całkowity 
sekwestr produktów pierwszej po
trzeby uchroni kraj nasz od ka
tastrofy" • 

O handel mięsem. 
Ostatnie rozporządzeńie urzędu 

walki t lichwą w sprawie handlu 
mięsem obowiązuje, iż hurtowa sprze
daż odbywać się może jedynie na 
placu Tanfaniego. Rzeżnia miejska 
zgłosiła z tego powodu protest, gdyż , 
w ten sposób rozporządzenie nadaje. 
niesprawiedliwy.. przywilej rzeźni Ba-
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łuckiej. Magistrat wystąpi do urzędu 
walki z lichwą z wnioskiem o zmia
nę decyzji w powyższej sprawie. 

Szkoły bez opału. 

W związku z ogólną kiepską i 
niedołężną aprowizacją· kraju szko
łom powszechnym w powiecie łódz
kim nie dostarczono opału. W cza
sie ubiegłych mrozów większa ilość 
szkół powszechnych musiała być 
zamkniętą, z powodu panującego 
w nich zimna. 

Sprawy Miejskie. 

Stwierdzenie tożsamości osoby. 

Ostatnio coraz częściej zgłaszają 
się do Magistratu obywatele miejsco
wi z prośbą o zaświadczenie tożsa
mości osoby. Magistrat oświadcza, 
iż zaświadczeń takich nie wydaje; 
sprawy te załatwia tylko policja, a 
zaświadczenia podpisują rejenci. 

Deficyt tramwajów. 
Magistrat rozpatrzył sprawę przy

puszczalnego deficytu finansowego 
Tow. Łódzkich Kolei Elektrycznych, 
wywołanego żądaniami pracowników 
Tramwajowych z dn. 31. październi
ka 1 ę19 r., i uchwalił nie dawać ża
dnych zobowiązar'l' co do pokrycia 
tego deficytu, gdyż byłoby to wbrew 
uchwale Rady Miejskiej z dnia 18-0 
czerwca 1919 r. i przekraczałoby za
kres kompetencji magistratu. 

Sprawa taryfy tramwajowej. 
Wyjechał do Warszawy wicepre

zydent Faterson. gdzie w minister
stwie komunikacji odbędzie się na
rada w sprawie podwyższenia taryfy 
tramwajowej. Stanowisko magistra
tu jest takie, iż do stycznia obowią
zywać musi taryfa dawna,' zgodnie z 
istniejącą umową. Po upływie tego 
terminu należy poddać badaniom 
bud~et towarzystwa łódzkich kolei 
elektrycznych, który nastręcza wiele 
kwestji wątpliwych. 

Ze związku urzędników miejskich. 
Sekcja Oświatowa przy związku 

zawodowym urzędników miejskich 
organizuje z dn. 1 grudnia r.b. kursy 

I 
języków - polskiego i obcych. Na
razie zostaje uruchomiona grupa niż-

I 
sz~ języka francuskiego i angiel
s~\lego. 

Dziś o godz. 7.30 wiecz. w. sali 

I 
posiedień Rady Miejskiej odbędzie 
się. odczyt urzędnika magistratu inż. 
f\. Goldberga na aktualny temat 
"Zabudowa Łodzi, a kwest ja mies:lt' 
kaniowa". 

Kursy dla urzędników komunal
nych. 

Ministerstwo spraw wewnętrznych 
zawiadomiło Magistrat, iż otwarte zo
stały kursy dla burmistrzów, ławni
ków i urzędników komunalnych. Na 
kursach wykładany będzie cały sze
reg przedmiotów, związanych z go
spodarką miejską. Nauka odbywać 
się będzie bezpłatnie. Magistrat 
zwrócił się do poszczególnych wy
działów z prośbą o przedstawienie 
odpowiednich kandydatów, którzy 
zgodzą się na wyjazd. Wysłani otrzy
mywać będą pensję magistmcką, są 
zaś obowiązani conajmniej do rocz
nej pracy w magistracie po ukończe
niu kursów, w przeciwnym razie mu- _ 
szą zwrócić wyłożone przez Magi
strat wydatki. 

Ze związku kooperatystów. 
Na ostatniej konferencji delega

tów zrzeszeń kooperatystów, zgru
powanychprzy łódzkim oddziale war
szawskiego związku stowarzyszeń 

. spożywczych, pan Stankiewicz zre
ferował sprawozdanie dyrekcji związ
ku za rok ubiegły i zapoznał zebra
nych z uchwałami zjazdu delegatów. 
zalecając stosowanie uchwał tych w 
praktyce, przy czem zaznaczył, iź 
staraniem wszystkich członków ko
operatyw być winno, aby ich zaku
py zawsze przewyższały zakupy spo
żywców niezrieszonych. 

Sprawozdanie ż działalności od
działu łódzkiego odczytane przez p. 
Nijaka, wykazało iźw porównaniu z 
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rokiem ubiegłym obroty oddziału 
wzrosły o 487 proc. zaś koszta han
dlowe spadły z 2.9 procent na 1.36 
proc. 

Wydział kulturalno oświatowy u-
rządził lo-dniowe kursy współdzielcze, 
konferencje dyskusyjne, odczyt o 
kooperacji i dwie konferencje przed 
zjazdem delegatów w Warszawie. 

Za WSkflzówkami i pomocą od
działu łódzkiego powstały w roku 
sprawozdawczym 32 kooperatywy, 
f?gółem zaś przewiduje się w oddziałach 
35 lfzeszonych i 65 niezrzeszonych 
kooperatyw. 

W dniu zebrania odbyła się po
gadanka p. Mielszewskiego o łącze
niu kooperatyw w związki. 

Wybory, z powodu przybycia 
szczupłej liczby delegatów odłożono 
do przyszłego zebrania. 

Kąpiele miejskie. 
Magistrat przystąpił do zakupu 

jednej z posesji w północnej częś
ci miasta, w celu urządzenia tam 
centralnego zakładu kąpielowego. 
Przy ul. Wolborskiej zakład kąpielo
wy został zamknięty, jako nie od
powiadający elementarnym wyma
gam hygieny. Toczą się pertrakta
cje z właścicielem, ażeby zrobić ko
nieczne przeróbki. 

Przerwanie robót publicznych. 

D. 22 ub.m. odbyła się w ma .. 
gistracie narada z przedstawicielami 
robotników robót ziemnych. Wobec: 
niemożności kontynuowania pracy 
przy istniejących warunkach atmo
sferycznych, magistrat zapropono" 
wał, aby zatrudnić 40 proć. pracują-' 
cych, biorąc przedewszystkiem pod 
uwagę tych robotników, których ro
dziny liczą conajmniej dwoje dzieci. 
Delegaci robotników nie zgodzili się 
na propozycję, przedłożyli natomiast 
projekt kolejnych tygodniowych zmian 
robotników, obarczonych większemi 
imniejszemi rodzinami: ewentualnie 
samotnych. Wychodzącż założenia, 
iż takie rozwiązanie sprawy wywoły
wałoby ciągłe. tarcia i niesnaski, ma
f)istrat wniosek"fenodrzuc:ił. Spra-

wa przyjmowania robotników oma
wiana będzie obszerniej na walne m 
zebraniu robotników ziemnych. 

Prace przy regulacji rzeki Jasieni 
nie będą przerwane, na innych zaś 
robotąch będą zmniejszone do mi
nimum. 

Zaznaczyć należy, iż Powyższe 
postanowienie magistratu jest wyni-

I 
kiem decyzji ministerstwa rob.ót pu
blicznych, które zadecydowało, iż I!.a 
robotach państwowych prace mają 
być przerwane, gdzie natomiast od· 
by wają się roboty komunalne, na 
które państwo udziela pożyczek, 
kontynuowanie prac udzielone jest 
od ich produkcyjności, opartej na 
systemie akordowym. 

O zajęcie dla pozbawionych 
pracy. 

W dn. 28 b. m., odbyła się w 
m@gistracie narada z robotnikami ro· 
bót ziemnych. Postanowiono, aby w 
sprawie tej wyjechała do Warszawy 
delegacja robotników, wraz z przed
stawicielem magistratu, w celu inter~ 
pelowania u czynników rządowych, 
by 60 proc. robotników, którzy pra
cowali dawniej przy robotach miej
skich a zostali obecnie wydaleni, z 
powodu uchwały magistratu, daty· 
cząc.ej zatrudnienia robotników, otrzy
mali zatrl!dnienie przy robotach szo
sowych, prowadzonych przez pań
stwo. Delegacja wskaże szczególnie 
na zły stan dróg szosowych na 
przestrzeni Łęczyca - Łódź, który 
uniemożliwia prawidłowy dowóz żyw-
ności do naszeg o miasta. \ 

Dodatkowa żywność dla ciężej 
pracujących. 

Listy na dodatkową żywność dla 
robotników na miesiąc styczeń 1920 
roku będą przyjmowane do poświad
czenia w inspektoratach pracy tylko 
do 5 grudnia r. b. włącznie. 

Listy należy przedstawiać w 
trzech egzemplarzach, przyczem ory
ginał winien być opłacony podatkiem 
skarbowym w wysokości 4., rok. 
stel)1plaod arkusza. Oprócz tego 
musi być przedstawioną. księga 
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imienna robotników lista płacy z 
ostatniego tygodnia. 

List, nadsyłanych pocztą, . oraz 
dostarczonych po 5 grudnia, inspek
torat zaświadczać nie będzie. 

Robotnicy przy robotach miej
skich. 

W związku z uchwałą Magistratu 
dotyczącą przyjęcia na roboty pu· 
bliq:ne tylko tych robotników,. któ
rzy posiadają żonę, dwoje dzieci i 
więcej, przytaczamy następującą sta
tystykę osób, zatrudnionych przy 
robotach publicznych: kawalerów 301 
(18 pr.), żonatych bezdzietnych 292 
(17 pr.), żonatych z 1 dzieckiem 29B 
(17 proc.), dwoje dzieci 332 (20 pr.), 
3 dzieci 220 {lB proc.), czworo i 
więcej 257 (L§ proc.), razem 1625 
robotników. 

Zatwierdzone plany. 

Wydział budownictwa na oneg
dajszem posiedzeniu zatwierdził pla
ny budowlane w następujących nie
ruchomościach. 

R. Kopciowskiej I. Ringerta i H. 
Lipszyca, Rndrzeja 28 - budowa fil
tru biologicznego; M. Fogla, Kamien
na 22 - budowa filtru biologicznego; 
I. f\bramczyka, Dzielna 81 - budowa 
filtru biologicznego; Szymona Wiśli.! 
ckiego, Karola 8 - budowa filtru bio
logicznego; U. f\bramowicza, Główna 
65 - urządlenie otworu; "'1. Pietrzy
kowskiego, róg 11leksandrowskiej i 
Cymera - wzmocnienie dachu w ki
noteatrze "Syrena"; Braci Samet, Ki
lińskiego 184·6 - budowa szopy na 
murowanych słupach i domku muro
wanego. 

Oprócz tego, zezwolono na roz
biórkę następnych starych domów 
drewnianych Henocha Rusaka, Ce
gielniana44; E. Gonarskiej, ul. św. 
Jana 28; Stefana Małachowskiego, 
Srebrzyńska 25; S. Kantorowicza. 
Krótka-Bałuty 4. R. i W. małż Do· 
mańskich, Złota 29 RmaIji Ulric:h, 
Zgier ska 106; Leonarda Parzyckiego, 
N owe- Sady .17. . 

Nowe ambułatorjum miejskie. 

Wydział zdrowotności pabli~znej 
czyni jut przygotowania do· otwarcia 
miejskiego ambulatorjun1 dla chorób 
zewnętrznych (wenery~znych i skó .... 
rnych), obecnie wyszukiwany jest 
odf'owiedni lokal w centrum miasta. 

11mbulatorjum będzie posiadać 

I 
gabinet rentgenowski, gabinet nlikro
skopowy do badań ar'ologicznych 
i t. d. Przyjmować chorych będzie 
5 lekarzy, śród których będą ispe ... 
cja1iśei od chorób nerwowych i ocz ... 
nych. 

Doniosłe. zarządzenie w przed
miocie opłat za leczenie. 

Starosta m. Łodzi i powiata fódz ... 
kiego otrzymali od l1inisterjnm 
Zdrowia Publicznego okólnik wyj a ... 
śniająey, iż według sprawozdania 
okręgowego Grzędu Zdrowia,. wła .... 
dze administracyjne ściągają koszta 
przymusowego leczenia w szpitalach 
epidemiczny~h bezpośrednio od stron 
interesowany~h, ~o ~zyni akcję sa
nitarną wśród ladności i stanowisko 
lekarzy rządowy~h niezmiernie nie .... 
popalarnemi iatrudnia wysoQe Hu""' 
mienie epidemji. 

Wobec tego 1"linisterjam poleca, 
wydanie rozporządzenia, aby władze 
administracyjne zasadniczo nie seif} .... 
gały bezpośrednio od chorych i po ... 
dejrze'lOych w szpitalach epidemiez ... 
nych opłat, lecz koszta odnośne 
przedstawiały zarządom komanallo4 

nym do wyrównania. 

Z kraju. 
Sekcja pracy przy magistracie. 

Magistrat postanowił ustalić 
skład osobowy komisji mięszanej 
przy sekcji pośrednictwa pracy w 
sposób następujący: jeden przedsta" 
wiciel "Polskiego Związku zawodo
wego robotników miejskich", jeden 
przedstawiciel związku zawodow~go 
robotników i robotnic miejskich (Je
rozolimska 56), jeden członek Ma
gistratu, jeden przedstawiciel urzędu 
dyscyplinarnego, oraz ławnik wy-
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działu IV-go jako przewodniczący. 
Skład ten ustalony został do czasu 
zorganizowania delegacji robotników 
miejskich. Reprezententem Magis
tratu został wybrany p. Zieliński. 

Samochody dla miasta. 
Sprawę zakupu samochodów na 

użytek poszczególnych wydziałów 
Magistratu, postanowił Magistrat zje
dnoczyć w wydziale zaopatrywania, 
jako instytucji handlowej, mającej 
na celu wogóle zaopatrywanie Ma
gistratu i ludności. Jednocześnie 
zlecono wydziałowi zaopatrywania 
zakupić oprócz samochodów dla po
szczególnych wydziałów jeden wspól
ny dla wszystkich samochód - po~ 
gotowie, stworzyć wspólne warszta
ty..reperacyjne, zająć się wyszuka
niem odpowiedniego jednego gara
ŻU, zorganizować jeden aparat admi
nistra~yjny i eksploatować przedslt~
biorstwo z korzyścią dla finansów 
miasta. 

Rprowizacja miast. 
Na zjazd organizacyjny Tow. apro~ 

wizacji miast Polski i ziem wschodnich 
magistrat wybrał w charakterze przed
stawicieli miasta sto Warszawy pp. 
W. Malinowskiego, wiceprezydenta 
R. Barykę i S. I-lirszla. 

Rekwizycj a maszyn, do szycia: 
Rekwizycję maszyn do szycia za

rządził magistrat lwowski. Maszyn 
tych potrzebuje wojskowość do wy
kończenia płaszczy dla żołnierzy. Po 
;3-4 tygodniach maszyny zarekwiro
wane . w sklepach i składach prywat
nych (przeznaczone do sprzedaiy) 
zwrócone zostaną właściciel~m, któ
rym magistrat wypłaci wynagrGdze
nie za ich zużycie. \ 

R ó żn e. 
Zjazd delegatów przemysłu . 

włóknistego. 

W Łodzi odbył się w tych dniach 
'ogólno-krajowy zjazd delegatów prze
,mysłu· .włóknistego. Po kilkuclnio
wych.!:,debatach przyjąto cały szereg 

rezolucji, domagający się m. in. uru
chomienia przemysłu włóknistego, 
zorganizowania planowych celowych 
robót publicznych, wprowadzenia 
ubezpieczenia na wypadek bezrObo
cia, wydawania doraźnych zapomóg 
dla bezrobotnych wysokości państ
wowego minimum płacy, stworzenia 
lokalnych . komitetów fabrycznych, 

I 
ustanowienia komisji kulturalno-o-
światowej, mającej na celu podnieSie
nie poziomu umysłowego i oświato
wego robotników, zmiany rządu w 
związku z kryzysem żywnościowym, 
walki z kapitalizmem, i zniesienia 
represji przeciwko związkom zawo· 
d )wym i ich przywódcom. 

Pozatem przyjęto rezolucję w 
sprawie S-godzinnego dnia robocze
go, która brzmi jak następuje: 

"Ogólno krajowy zjazd delega
tów zw. włóknistego stwierdza, że 
proponowane przez działaczy reak
cyjnych i burżuazyjnych działaczy 
Sejmu i głosowanie za temi popraw
kami w projekcie ustawy komisji 
pracy, dotyczącej 8-mio godzinnego 
dnia roboczego, zmierza do prze
dłużenia dnia roboczego, działając 
tym sposobem na rzecz kapitalistów. 

Wobec tego zjazd stwierdza, że 
zdobytego B-io godzinnego dnia pra
cy odebrać sobie nie pozwoli i bro
nić będzie z całą bezwzględnością, 
oraz uchwala energiczny protest prze
ciw postępowaniu i zamierzeń reak
cyjnej większości Sejmu". 

Osobiste. 
Bawił w Łodzi prezydent m. Sos

nowca p. Jankowski" celem zapo
znania się z organizacją finansową i 
podatkową naszego miasta.. P. Jan- , i 
kowski konferował z wiceprezyden
tem p. Fatersonęm. 

Bawił w Łodzi prezydent m. To~ 
maszowa p. Gruszczyński. 

Przeniesienie biura Urzędu Sto 
Cywilnego. 

Biuro Urzędu Stanu Cywilnego 
przeniesione zostało z Nowego Ryn" 
ku N2 14 na ul. Zachodnią 52. ' 
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o G L.O S Z E N ł E. 
Powolają~ Się na ogłoszenie z dnia g listopada r. D., podaje się 

do wiadomoś~i zarządów zakładów przemyslowy~h. firm oraz instytuc.:yj, 
pracownicy któryeh doty~h~zas korzysteili z dodatkowych kart iy\.\?nośeio .... 
wych, że wydaU?a.nie tyeh kart unieważnia si\'; z dniem 1. grudnia r. b. 

Wskutek niezastosowania się do powyższego ogłoszenia t. j. nie ... 
zlożenia list swy~h pracowników na miesią~ grudzień r. b., zakłady te, 
firmy j instytnC2je utraciły prawo do otrzymania 'depatata (8 kg. mąki, 

0.6 kg. cukru, 0,6 kg. kaszy) na miesią~ grudzień r. b. I 
Restytu~ja tego pra\\?a, leC2z jnż na miesiąc styczeń 1920 r. może 

nastąpić po zlożenia podWÓjnej imiennej listy (imię i nazwisko pra~o\\?

nika, adres jego i rodzaj zajęeia) do l'1iejskiej Komisji K\\?aliIikacyjnej, 
ul. Srednia Ng 16. (Oddział ŻY\XInoś~io\\?y Wydzialu Zaprowiantowania. 
.M.iosta) do dnia 9. grudnia r. b. \'\?lą~znie. 

Zastrzega się, że listy, zlożone po tym terminie, będąJfkwalifiko~ I 

wane na miesiąe luty 1920 r. To samo dotyezy zaktodow przemysłowych, 
firm i instytaeyj już korzystająC2yeh z depatatów, na zasadzie okólniko 
1'1inisterstwa Rpr,owizacji z dnia. J g maja r. b. za. !fil 1512. 

Listy \.\?inny być składane co miesiąe, le~z w wypadka~h, kiedy 
Ii~zbą pra~owników nie ulegni~ zmianie, wystarczy odnośne zawiadomie .. 
nie, pO$wiadczone p rzez inspektora pracy. 

Miejska Komisja KwalifikaCyjn~1 
przy Magi5tracie mil Łodzi. 

L--"",",~~~~~~iiiiiiiiiiiiiii~ 
ł s 

fi 

I 

Komisja Kultaralno ... Oświato\\?a przy 1\1agistraeie m. 
Łodzi poszukuje kielownika Uniwersytetu Ludowego i Kar ... 
sów dla dorosłych, posiadaJącego wyższe \\?ykształeenie, a co 
najmniej średnie, oraz doświadczenie pedagogiezne, sz~zegól ... 
niej w kierunku na.u~zania dorosry~h, z pensjQ marek 500, -
mie.si\~znie. .. Oferty z wyszezeg61nieniem kwalifikacyj prosi ... 
my skradać do dnia 5":go grudnia r. b. w Wydziale Szkolni ... 

• ctwo, al. Piroffiowiczo N> 3 (down. Olgińsko). I 
I _______ ... #łn .. _' ..... _.. Magistrat. 
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A iU . .. 
Licytacje przymu50we. 

'Jf środę dn. 3 grudnia 1919 r., odbc;dą się nostępaj&ce lkytacje 
zo gotówkę. 
Mif1dzy godlZ. 9 - 3 przed poł.: ul. Drewnowska Na 7 ;-- szara, ulica 
Drewnowska Nt.! 56-waga, szafa kuchenna, ul. l'1arysińska ~ 15 -
szafa, kredens, ul. Nowaka N2 22--otonlana, al. Zawmdzket N9 10 -
maszyna do szyQio, kanapa, nI. KUnk" NQ 7 - bakt, waga, ul. Nowow, 
miejska łfg 18 - sztuka podszewki jedwab. łfQ 15 - lustro, zegar, 
al. Podrzeczna 15 - szarfl, Mg 19 - lustro, al. Stary Rynek Na 5 ... kaseJ. 

W Qzwartek d. 4 grudnia 1919 r, odbędą się następujące licytacje 
za gotówkę. " 
Między godz. 9 - 3 przed poł.: al. Kon&tantynowska N&l 7 - kana~ 
pa, szafa, al. Dzielna N!.l 22-kasa, No 47 -sofka, al. OIgińska No 14-
szafa, biurko, {lI. Targowa No lo-fortepian, al. Przejazd NQ2-lastro. 

'W piątek, d. 5 grudnia 1919 f. odbędą się f.Hlstc;pająQe licytacje 
za gotówkę. 
Między godz. 9 • 3 przed poł.: al. Frondszkańsko NQ 30 - lastro, 
ul. Piotrkowska Ng 6 - szafa, N2 192 - kredens, lustro, otomana, 
2 szafy, al. Pańska NQ 85 - lodownia, al. Rozwodowska. NQ 6-
kredefis, lustro, otomana, {,Itl. Wókzańska Mg 167 - otoman~, szafa, 
Ng 139 - lastro, fortepian, al. Radwańska. Nt! 47 - maszyna do szy ... 
cia, Nn 44 - kredens, N2 47 - szafa, NQ44 - kredens, stół, szafa, 
nI. ZarzewslHl Na 59 - lastro, 2 stoły, al. Fabryczna N2 7 - szafa, 
,kredens kuchenny, ul. Kilińs·kiego NQ 121 - kredens, No 78 - siecz ... 
keirni~,ID Zarzewie Nr,) fI - krowa, ul. Wodna NQ 26 - obrus, ulico 
fiaseQzna Nt! 14 - maszyna. zegllr, al. JcrIjano\.\?ska Nil 16 - \\laga, 
cI. Ruska 1'& 12 - obrus plaszowy, ul. Kracza ~ l -- szafa, Ng 5 -
1 krzesło. 

Mitj!)ki Urząd 5ekwesłracyjny. 
Ł6dź, d. 29jXI 1919 r. 

OGŁ I E • 
.M.ogistrat miasta Łodzi zakupi mate

rjat na 57 palt zimowyQh, ew. taką samą 
ilość pttl t gotowych. 

Próbki materjała z pOdaniem ceny, 
ew. oferty na dostawę palt gotowyQh i 
odnośnych dodatków krawieckiQh oraz 
szyde palt, należy składać do dnia S grod ... 

Dziennik Zarządu m. todzi 
przyjmuje ogłoszenia firm 

=-== prywatnych. ~.=:;:: 

Cena wiersza 1 mk. 
(na stronie 3 szpalty) 

I. .nia 1919 roku w Biarze Centralnem l'1a.... I 
I .91strata, Nowy Rynek Nil 14. POk0j - 20:: 
L ' MflGISTRJ\T . 

Przed tekstem wiersz M. 2.50 
(na stronie 2 szpalty). 

Wydawnictwo Zarządu Miasta Łodzi. 

Odbito w tłoczni B-ci Holcman w Łodzi, ut Zav,.radzka 1fQ 7. 




